

# တၢ်အိၣ်ကိၣ်အိၣ်စပံးထံ

# မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါခရံၣ်

(၁ပွဲး၃း၁၇-၁၈)

■ သရၣ်ဒိၣ်စထဲ(န)လ့ၣ်ဒွ ■

လါအီးကထိဘာဉ်, တၢတနံၣ် မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ် ညါတၢ်အိၣ်ဘူၣ်အယိ စးထီၣ်လၢမ့ၢ်ထီၣ် ဟံၣ်တုၤလၢ မ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် အိၣ်ဘူၣ်သ့ၣ်နီၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်တဘျီဘျီ T.V ပုၤပုၤ Cake ဖးဒိၣ်ဖး ထီ, ကိၣ်ကုၢ်ဖျၢၣ် ဖးဒိၣ်ဖးထီ ပကန့ၣ် ကအိၣ်အပုၣ် ၁၀၀,၂၀၀ ညါလီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တနံၣ်အံၤ ပတၢ်အိၣ်ဘူၣ် အစီၢ်နီၤခိၣ် ပမ့ၢ်ဒုးစဲဘူးအီၤတဖျၢၣ်ဒီးတဖျၢၣ်ဒီး တၢ် အိၣ်ကိၣ်အိၣ်စပံးထံ အစီၢ်နီၤခိၣ်ကထီ စးထီၣ်လၢမ့ၢ်ထီၣ် ဟံၣ်တုၤလၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်အံၤန့ၣ် ပုၤယပၣ် ကအိၣ် ဘူၣ်, အမဲရကၤ ကအိၣ်ဘူၣ်, တရူးကအိၣ်ဘူၣ်, ပုၤက ညီကအိၣ်ဘူၣ်, ကးပလံၣ်ကအိၣ်ဘူၣ်, Askemo ကအိၣ်ဘူၣ် နကန့ၣ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ် အိၣ်ဘူၣ်စး ထီၣ်လၢ မ့ၢ်ထီၣ်ဟံၣ်တုၤလၢမ့ၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ဒိၣ်သုသုဘီ ဘီ ဝါဝါဂီၤဂီၤ လီၤ. အန့ၣ်တစု ဖိသၣ်အတၢ်သးဝံၣ်လၢ အမ့ၢ် သူဂုၤ, ဝါဂုၤ, ဘီဂုၤ, ယုၣ်ရှူးအဲၣ်ဖိသၣ်လၢ ဟီၣ် ခိၣ်ဒီဖျၢၣ်ညါလီၤ. ထဲတမံၤန့ၣ် စီၤပီလူး တဲဘၣ်ကရံၣ် သူးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢ ပုၤလၢအအိၣ်ဝဲဒီးအိၣ်တဆိက မိၣ်နီၤဖးကစၢ်အနီၢ်ခိၣ်အဂ့ၢ်ဒီး အိၣ်ဝဲအိၣ်ဝဲ လၢတၢ်စံၣ် ညီၣ်ဃၣ်လၢအဂီၢ်လီၤ. ပုၤအိၣ်တၢ်လၢတဆိကမိၣ်

နီၤဖးတၢ်န့ၣ် လၢသုကျါသံတစုၤလၢဘၣ်. (၁ကရံၣ် ၁း၂၉-၃၀). နါစီၤအိၣ်တဂ့ၤ. နတဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ် ဂ့ၤအမဲၣ်ညါ, နကဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဆိၣ်အာတခီလီၤ. ခဲအံၤပကဆိကမိၣ်နီၤဖးသကိးတက့ၢ်. ပတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၢ် မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ကိၣ်အိၣ်စပံးထံန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါခရံၣ်လီၤ. ပကသ့ၣ်ညါဒဲလဲၣ်...

## ၁. ပကသ့ၣ်ညါလၢအဝဲသံလၢပယိ

ကစၢ်ခရံၣ်ဒီလီၤအသးလၢ ဘူၣ်လဲၤကပၢ်အ သိဖိ အဝဲဒီးသံအသးန့ၣ် လၢပဝဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ ပတၢ်ဒဲး ဘးကပျၢ် ဒီးပကန့ၢ်သါမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်လီၤ. သိဖိလၢအသံ လၢဘူၣ်လဲၤကပၢ်အံၤ ဟ့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ လၢဖိ ဝဲၢ်ကိတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပဝဲပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ် ပမ့ၢ်ဖိဝဲၢ်ကိ လၢတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဂၤခဲလၢာ်အဖိခိၣ်လီၤ. တၢ်ဘူၣ် တၢ်ဘါအဂၤတဖၣ် တၢ်န့ၢ်သါတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်, တၢ်န့ၢ် သါတၢ်ကူၣ်သ့အိၣ်ဒီးအီၤ မ့မ့ၢ်တၢ်န့ၢ်သါမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်န့ၣ် တဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဂၤဘၣ်. (ယိၤဟ့ၣ် ၃း၁၆). အယိ ပဝဲပုၤခရံၣ်ဖိ ပမ့ၢ်ဖိဝဲၢ်ကိတဖၣ် လၢအ တၢ်ဒဲးဘး ပျၢ်လၢသိဖိယုၣ်ရှူး အသ့ၣ်အယိလီၤ. ကစၢ်

ယွအတၢ်အဲဉ်ပှၤအံၤ မ့ၢ်အတၢ်အဲဉ်တခီတၢၤ အကဉ် ပှၤ (Agapy) စ့ၢ်ကိး ပဘဉ်အဲဉ်ဆၢက့ၤကစၢ် လၢ Agapy အတၢ်အဲဉ်လီၤ.

အဝဲဟ့ၣ်လီၤအဖိခွါဒၣ်ဝဲလီၤ (He gave his own Son). တၢ်စံးဝဲ ပှၤဘဉ်မူဘဉ်ဒါ ဘဉ်ဃးဒီး ပှၤဆီ တလဲလ့ၣ်မ့ၢ်အူအကျဲတဂၤ ဆ့ၣ်နီၤလၢအတၢ်မၤလီၢ် ခိးဝဲဒ်သိး လ့ၣ်မ့ၢ်အူ မ့ၢ်ဟဲဒီး ကတရံးန့ၢ် လ့ၣ်မ့ၢ်အူ တၢ်အကျဲအဂီၢ်လီၤ. သတူၢ်ကလၢ လ့ၣ်မ့ၢ်အူဟဲဒီး ကဘဉ်တရံးတၢ်အကျဲလၢလ့ၣ်မ့ၢ်အူကဃ့ၢ်ဆူတၢ်အလီၤ အခါ ထံၣ်ဝဲအဖိခွါဖိ အိၣ်(၂)နံၣ် (၃)နံၣ်န့ၢ် အိၣ်လၢ တၢ်ဖးဖိ ဒီးအဝဲဖးဘဉ်အသးလီၤ. မ့ၢ် နဲၣ်တရံးလ့ၣ်မ့ၢ် အူအကျဲန့ၢ် လ့ၣ်မ့ၢ်အူကယီၢ်သဘံးအဖိခွါလီၤ. မ့ၢ်တ တရံးကျဲ ဒီး ပှၤဂီၢ်မုၢ်ကလီၤဆူတြီၤလၢဒီး ကသံဂီၢ်မုၢ် ဂီၤပၤလီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်တအိၣ်လၢကဆိကမိၣ်တၢ် အယိ အဝဲဒိၣ်သံအဖိခွါ တရံးန့ၢ်ဝဲကျဲလ့ၣ်မ့ၢ်အူကျဲဒီး လ့ၣ်မ့ၢ်အူန့ၢ် လဲၤထီၣ်ဆူတၢ်လီၤဒီး ယီၢ်သဘံးအဖိခွါ လီၤ. ကစၢ်ယွၤစ့ၢ်ကိး အဲဉ်ဘဉ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိတုၤဒၣ်လဲၣ်ဟဲ လီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတူၢ်သံအသးလၢပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်လီၤ.

**၂. ပမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီလၢခရံၣ်အပူၤ**

(ကလိးစဲ ၃:၁၁) “ဖဲန့ၣ် ပှၤဟ့းလ့ၣ်ဖိဒီး ပှၤယူဒၢဖိတအိၣ်, ...ပှၤက့ၢ်ဖိ, ပှၤသဘျုဖိတအိၣ် ဘဉ်...” ပမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီတကလုာ်ဃီလၢခရံၣ်ပူၤ လီၤ. ပဝဲပှၤကညီတရၢပသးဟ့ပယီၤ မ့ၢ်လၢတၢ်ဘဉ် ပှၤတမုာ်တလီၤအယိလီၤ. ပတၢ်သးဟ့ကဘဉ်အိၣ်ဒီး အထီၣ်အတံာ်လီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသိး သးဟ့ ဘဉ်ဆဉ် မ့ၢ်ထံၣ်ပယီၤဘဉ်ကီဘဉ်ခဲ ဘဉ်မၤစၢၤအိၤ လီၤ. သးဟ့ ဘဉ်ဆဉ် မ့ၢ်ထံၣ် ပယီၤလိၣ်ဘဉ်တၢ်မၤစၢၤ ပဘဉ်မၤ စၢၤအိၤလီၤ. အအံၤမ့ၢ် ရှၢမရံဖိလၢအဂ့ၤတဂၤ အတၢ် အိၣ်မူလီၤ. ကစၢ်ယွၤသးလီၤဒ်အံၤလီၤ. တဘျီ ဖုသရၣ်စ့ၣ်ဖိသ့ၣ် ဟဲအိၣ်သကိးပှၤကညီဖဲ အမဉ်

သယဲးခိုသဝီ ပှၤကညီတဖဉ် တဲဖုသရၣ်စ့ၣ်ဖိသ့ၣ် လၢပယီၤန့ၢ် ပသးဟ့, ပယီၤန့ၢ် ပတအဲဉ်ဒီးရူဘဉ်, ပယီၤန့ၢ် ပတအဲဉ်ဒီးကွၢ်အမဲာ်ဘဉ်. ဒီးဖုသရၣ် စ့ၣ်ဖိသ့ၣ် တဲအိၤ ပယီၤန့ၢ် ပတဘဉ်သးဟ့ဘဉ်. ပဘဉ်အဲဉ်အိၤတခီလီၤ. ယဲယသးဟ့ပယီၤ အခဲအံၤ ပယီၤဒီးယကိာ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ခိ ယဖိမုာ်ဟံးန့ၢ်ပယီၤ, ယလံၤခွါပယီၤဖိယဘဉ်ပုအိၤလၢယကိာ်လီၤအယိ လီၤ. အယိ ပယီၤန့ၢ် ပတဘဉ်သးဟ့အိၤဘဉ်. ပမ့ၢ်သး ဟ့အိၤဒီး ပယီၤကယီၢ်ပကိာ်လီၤ. ပယီၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ကီၤလၢ သူမ့ၢ်ဂ့ၤ အလီၢ်တအိၣ်လၢပကသးဟ့အိၤဘဉ်. ပမ့ၢ်ပှၤ ခရံၣ်ဖိလီၤ.

**၃. မ့ၢ်တၢ်အဲဉ်ဆၢခရံၣ်**

တၢ်အိၣ်ကိၣ်အိစပံးထံအံၤ မ့ၢ်တၢ်အဲဉ်ဆၢခရံၣ် လီၤ. စီပီလူးတဲဝဲဒၣ် ယကီၤယမူမ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢတၢ် န့ၢ်အယိ တၢ်အိၣ်ကိၣ်အိစပံးထံအံၤ အခိပညီကဘဉ်မ့ၢ် ပတၢ်အိၣ်မူလၢခရံၣ်အဂီၢ်လီၤ. အဝဲအံၤ မ့ၢ်တၢ်အဲဉ်ဆၢ ခရံၣ်လီၤ. စီပီလူး, လံာ်မၤတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်လၢ စံာ်တဲၤ တဲလီၤတၢ်အခါ ဝဲတဂၤဟဲလၢကီၢ်ယူဒၢအမံၤ မ့ၢ် ဝဲအၤကၤဘူး ဟဲဆူစီပီလူးအအိၣ် ဖဲစီပီလူး ကတီၤ တၢ်အခါ အဝဲဘဉ်လီၤစီပီလူးအယီၢ်တကိး လၢအယီၢ် ဒုအလီၤ, စၢဝဲအစုလၢယီၢ်တကိး အထိးနါတခီအခိၣ် လၢ ယီၢ်တကိးအဂၤတခီ ဒီးစံးဝဲဒ်အံၤ ပှၤယူဒၢဖိလၢ ဝှၢယရူၤရူလ့ၣ် ကမၤယီၢ်တကိး ကစၢ်ဒ်အံၤလီၤ. ထဲန့ၣ် အပျဲၢ်အဘီၣ် ဖဲန့ၣ်တဖဉ်တြီၤ စီပီလူး သုတက့ၤဆူ ယရူၤရူလ့ၣ်တဂ့ၤလီၤ. စီပီလူး တဲအဝဲသ့ၣ် သုဟီၣ်ဒီး မၤလီၤစၢၤယသးတဂ့ၤ, ခဲအံၤ ယအိၣ်ကတဲာ်ကတီၤ ယသးလၢယကက့ၤ ဒီး ပှၤကဖိၣ်ယၢအမဲာ်ညါ ယအိၣ် ကတဲာ်ကတီၤယသး လၢယကတူၢ်သံယသးလၢခရံၣ် အဂီၢ်ဒၣ်လဲာ်လီၤ. ထဲန့ၣ်အပျဲၢ်အဘီၣ်တဖဉ် မၤတဘဉ် လၢဘဉ်ဒီး ဘါထုကဖဉ်ဒီး ဟံတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ လၢကစၢ်ယွၤ

အစုပူလီၤ. စီပီလူးစွာ်ကီး က့ၤဆူယရူၤရလုဉ်ဒီး ဘဉ်တံာ်ဖိဉ်အီၤ ဒီး ဘဉ်တံာ်မၤသံအီၤစွာ်ကီးလီၤ.

**An Afghan convert ပုၤ Afghan ဖိတဂၤ အသး ဆိတလဲအဂ့ၢ်**

တံာ်စံးဝဲပုၤအၤဖြဉ်ကၤဖိတဂၤ ကဲထီဉ်ခရံဉ်ဖိ ဒီး ထံကီၢ်ခိဉ်န့ၢ်ဆာကတီၢ်ဖဲန့ၢ် အတံာ်တြီအီၤ ဘဉ်ဆဉ် တြီအီၤတန့ၢ်ဘဉ်. အဝဲအိဉ်လၢဝဲခဉ်တဉ်ဟဉ် Kan-dahar ဘဉ်လဲၤဆူဝဲခဉ်ဘူ Kabul စီၤစုၤအမံးလံာ် ၂၀၀ အဝဲဘဉ်လဲၤဝဲ (လေးဘက်ထောကံ) လၢအခိဉ် လုဉ်ခိဉ် စးထီဉ်လၢဝဲခဉ်တဉ်ဟဉ် ဒီးတုၤဆူခဉ်ဘူ လီၤ. ပုၤဒုးအုဉ်အီၤထး ဒ်ကသုဉ်ယီၤဖိအသး ဒီးဘဉ် လဲၤလၢအခိဉ်လုဉ်ခိဉ် ဒ်ကသုဉ်ယီၤဖိအသး အမံးလံာ် ၂၀၀န့ၢ်လီၤ. လၢကျဲန့ၢ် ပုၤထဲးအခဉ်ဆူဉ် ပုၤလၢအ မံာ်, ပုၤထဲးအခိဉ်သု, ပုၤထူးပုဉ်အီၤ, ပုၤမၤတရီတပါအီၤ လၢကျဲဒီဘိလီၤ. တုၤအတုၤဆူ ခဉ်ဘူန့ၢ် စီၤပၤခိးအီၤ လၢဃဲာ်ဖးဒိဉ်လၢကျဲပာ်စၢၤဝဲ အုဉ်မးတဘုဉ်လီၤ. အတံာ်တဲအီၤ နမ့ၢ်တညိကွံာ်ခရံဉ် ယကကျိနုၤလၢဃဲာ် အံၤလီၤ. အဝဲစံးဝဲ ယညိကွံာ်တသ့ဘဉ်. ဒီးစီၤပၤန့ၢ် ဖိဉ်ထဲးအစုတခီ ကျိတံာ်အစုတခီကွံာ်လီၤလၢကျဲခိဉ် လီၤ. ဒီးသံကွံာ်အီၤ နကဟံးဃာ်နခရံဉ်ဒီးဧါ. ဒီးအဝဲတဲ ဝဲယကဟံးဃာ်လီၤ. ထဲန့ၢ် စီၤပၤဟံးထီဉ်အစုအိဉ်တုာ် တခီ ဒီးကျိတံာ်ကဒီးအစုတခီ ဒီးကွံာ်လၢကျဲခိဉ်လီၤ. ပုၤတဂၤအံၤ အစုတံာ်ခိဉ်လိာ် အသ့ဉ်ယွၤဒီဂၤညါလီၤ. ထဲန့ၢ် စီၤပၤကျဲအီၤ သးကညီၤအီၤဒီးအတံာ်တဲအီၤ စူးကွံာ်ညိကွံာ်နခရံဉ်တက့ၢ်. နစုမ့ၢ်တအိဉ်နီတခီ ဘဉ်ဆဉ် ယကကွံာ်ထွဲန့ၢ် နကအိဉ်ဘဉ်အီဘဉ်, နက အိဉ်ဘဉ်ဆိးဘဉ်ဂုၤဂုၤဘဉ်ဘဉ်လီၤ. ထဲညိကွံာ်နခရံဉ် တက့ၢ်. ဘဉ်ဆဉ် ပုၤခရံဉ်ဖိတဂၤအံၤ ဂံၤဂုၤအခိဉ် အခိပညီယတညိကွံာ်ယခရံဉ်ဘဉ်. ထဲန့ၢ် စီၤပၤလၢ

တံာ်သးဖျိးဖးဒိဉ်အပူၤ ကျိအကိာ်လၢဃဲာ်ဆူဉ်ဆူဉ် ကလဲာ်တဘီ ဒီးပုၤခရံဉ်ဖိတဂၤအံၤ အခိဉ်သဉ်ဃံဖျိး ကွံာ်လၢအနီၢ်ကစၢ်အလီၤလီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ် မၤထူရုၤ အသ့ဉ်လီၤ. တံာ်အဲဉ်ဆာခရံဉ်နီၢ်နီၢ်လီၤ. ပဝဲပကဆိက မိဉ်တံာ်ဂုၢ်အံၤဒဲလဲာ်...

တံာ်သ့ဉ်ညါခရံဉ် တံာ်အိဉ်ကိဉ်အီစပံးထံအံၤ ဒ်ပမ့ၢ်ဟီဉ်ခိဉ်ဖိအသး တံာ်သ့ဉ်ညါတလၢတပုၤ, တံာ် သ့ဉ်ညါတကတံာ်နီတဘျီဘဉ်. သရဉ်ဖးဒိဉ်ကူးစ တုဉ်မၤထး Justin Martye, စံးဝဲလၢ ကိဉ်ဒီးစပံးထံန့ၢ် ပမ့ၢ်ထုကဖဉ်ကိဉ်န့ၢ် ကဲထီဉ်ခရံဉ်အညဉ်, စပံးထံ ကဲထီဉ်ခရံဉ်အသ့ဉ်လီၤ. အပျဲအဘီဉ်ဖဲန့ၢ် ဆာကတီၢ် နာ်ဝဲဒ်န့ၢ်လီၤ. ပုၤR.C ဖိတဖဉ် တုၤဆူမုးကယၤ တဆံခံန့ၢ် အိဉ်ကိဉ်ဒီး အီစပံးထံလီၤ. မ့မ့ၢ်မုးကယၤ တဆံသၢ ဒီး တုၤခဲအံၤန့ၢ် အဝဲသ့ဉ်အိဉ်ထဲကိဉ်ဒီး စပံးထံတအီဝဲဘဉ်. မ့ၢ်လၢအသီခါဒုးအိဉ်ပုၤဂီၢ်မုၢ် ထဲလၢကိဉ်လီၤ. သီခါစံးလၢအညဉ်ပူၤန့ၢ် အသ့ဉ်အိဉ် ဃုာ်လီၤ. စပံးထံန့ၢ် အိဉ်ဒဉ်သီခါအီလီၤ. မ့မ့ၢ် မာ်တုဉ်လူသၢဉ် (Martin Luther) တဲလၢကစၢ်ခရံဉ် မၤလိာ်လၢပကဘဉ်အိဉ်, ပကဘဉ်အိဉ်ခံမံၤလိာ်လီၤ. သရဉ်ခွံကလုဉ် (Zwingli) တဲဝဲကိဉ်န့ၢ်ကိဉ်လီၤ. စပံးထံန့ၢ်စပံးထံလီၤ. တဆိတလဲအသးဘဉ်. မ့ၢ်ဒဉ် တံာ်မၤတံာ်သ့ဉ် နီဉ်ကစၢ်အတံာ်တုာ်သံအသးလၢပဂီၢ် လီၤ. သရဉ်ကိဉ်ခဲလဘံ (John Calvin)တဲဝဲ “ပမၤလုာ် လာ်စီဆုံန့ၢ် တမ့ၢ်ထဲတံာ်မၤတံာ်သ့ဉ်နီဉ်ဒီး တံာ်ရူလိာ်ဒီး ကစၢ်ဘဉ်. မ့ၢ်ပရူဒီးကစၢ် လၢသ့ဉ်ကံာ်သးလဲအဃိ လၢသးစီဆုံအစိကမီၤန့ၢ် ပကဒီးန့ၢ်သးအဂံၢ်အဘါ, သးအစိကမီၤလၢပတံာ်အိဉ်မူအပူၤလီၤ.” မ်ပကအိဉ် သကိးကိဉ်ဒီးအီသကိးစပံးထံလၢ တံာ်သ့ဉ်ညါခရံဉ် နီၢ်နီၢ်အပူၤအဃိ ပကဒီးန့ၢ်ဘဉ်တံာ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါလၢ သ့ဉ်လၢသးလီၤတံာ်လီၤဆဲးတက့ၢ်.

■ သရဉ်ဒိဉ်စထဲ(နီ)လုဉ်ဒု ■